
Václav Havel opětovně vyzval Slováky z KV VPN, aby oznámili své požadavky na obsazení 

funkcí prezidenta, předsedy federální vlády a dalších ministrů. Ti si vyžádali čas na krátkou 

poradu za zavřenými dveřmi. 

 

   Ján Budaj: Páni, radili sme sa síce za zatvorenými dverami, v úvodzovkách, ale sme si 

povedali, že toto by sme mohli všetko povedať aj vám. Ale povedzme, že by sme boli mali 

predsa len iné slovo, tak takto to bolo predsa len lepšie. No ale ničím vás neprekvapíme, sme 

v podobnej situácii ako vy. Otvorene poviem, že my sme sem išli tým vozom s predstavou, že 

Miro Kusý a Jano Čarnogurský by mali byť podpredsedami alebo hrať nejakú rolu, jeden z 

nich podpredsedom a jeden ministrom v nejakom rezorte vo federálnej vláde. Na túto 

variantu, ktorú ste spomenuli, my sme nepredpokladali a ani nie je jednoduché na ňu 

nachádzať odpoveď, ako to asi nie je nutné z vašej strany. 

   Pri návrhu na slovenského predsedu vlády sa zdá, že z našej strany je len jeden priamy 

kandidát, a to je Jano Čarnogurský. Nebudem to vysvetlovať, ak súhlasíte. Možno o tom 

budeme hovoriť všetci spoločne. Považujte tieto návrhy ako návrhy nie ultimatívne, ale do 

diskusie. Budeme o nich hovoriť a nie že ich prednesieme a zavreme kufrík diplomatický. To 

je otvorená priateľská diskusia. Pri slovenskom prezidentovi to je komplikované tým, že 

okrem Alexandra Dubčeka, ktorého nepovažujeme za ideálneho reprezentanta záujmov 

Slovenska... (Potlesk jednoho z přítomných.) Snáď ideálneho na to, aby teraz sa tam 

inštaloval. Lenže otázka je, akým spôsobom bude on reprezentovať nás aj vás. A akým 

spôsobom sa bude vyvíjať vnútropolitická situácia potom za ten polrok. Budú tu isté nie 

obavy, to je prehnané slovo, ale také rozpaky. Preto sme sa odvážili ponúknuť tri také 

varianty: 

   Variant číslo jeden: Miro Kusý, ako človek, ktorý podobne ako Václav Havel nikdy nechcel 

sa vzdať svojej nezávislej role a nikdy ísť do žiadnej veľkej politiky. No ale reálna situácia je 

taká, že z našej strany, my máme všetci v Bratislave potrebu mať tam človeka, ktorý má 

kredit cti a o ktorom je viera, že ani ten kredit – ktorý povedzme momentálne má aj Dubček 

ešte vždy – ale že ho nerozdrobí na drobné, že. Udrží tam ten étos určitý, ktorý tej funkcii 

prináleží. V druhom prípade, ak by to bolo politicky naliehavo potrebné, by sa dalo uvažovať 

o tom Alexandrovi Dubčekovi s tým, že pre slovenský národ by z toho plynuli obrovské 

riziká politické, ale aj voči českému národu. A že teda túto variantu my, čo sme tu, sa 

odvažujeme spomenúť len ako –opakujem – s veľkými rozpakami a len ako alternatívu 

veľkého politického akéhosi kompromisu. Treťou alternatívou je Milan Kňažko, ktorý je na 

Slovensku považovaný za tribúna našej revolúcie. Bodka. Vieme o tom, že boli spomínaní v 



Bratislave a možná aj v Prahe aj iní kandidáti, ale o tom byste mohli hovoriť vy. Zo 

slovenskej reprezentácie. Teraz vy ste mali pripravené nejaké návrhy. Dúfam, že sme vás 

týmto neovplyvnili a vy budete hovoriť otvorene tak, jako hovoríme otvorene my. Takisto ak 

aj sa ta nominácia tých jednotlivých funkcií nezhoduje alebo prečnieva. 

   Václav Havel: Mohl bych se tedy zeptat? Já od začátku vím, že Jano by byl bezvadnej 

ministerskej předseda. Mohl bych se Jana zeptat, jestli by přijal Komárka jako místopředsedu 

s celým tím ekonomickým zázemím těch odborníků, co má za sebou ? 

   Ján Čarnogurský: Áno. Tým viacej, ak by to bol – by som povedal – váš kandidát na túto 

úlohu vo vláde. 

   Václav Havel: No a jakýho bys chtěl prezidenta? 

   Ján Čarnogurský: My sme uvažovali tak, že sme len teda tú slovenskú polovicu danej 

dvojice zvažovali. S tým, že by to bol váš problém navrhnúť tu druhú polovicu. 

   Ján Budaj: Ale inak by som vás prosil, abyste ešte povedali vaše názory, lebo ste nám teda 

avízovali, že máte názory na túto slovenskú reprezentáciu. Nech sa páči, povedzte vaše 

názory a opakujem ešte raz bez akýchkoľvek... Nie sme, myslím si, tak vzdialení, aby sme to 

nejakým spôsobom... A jednáme aj pre súčasnosť, aj pre budúcnosť. 

   Radim Palouš: Oproti vám jsme my více taktizovali, mám-li to tak charakterizovat. Padala 

jména, např. Alexander Dubček, a uvažovalo se: zamítám, přijímám, z taktických důvodů. Na 

druhé straně, ve chvíli, kdy jsme uvažovali bez ohledu na možnosti momentální situace, tak 

jsme hovořili o prezidentovi Vaškovi Havlovi jako možném kandidátovi, který má čistý štít a 

mohl by to, myslím, dělat. No a kromě toho jsme hovořili také o té variantě, že by Adamec 

zůstal. Zatím teď hovoříme o té variantě čisté, kde si navrhujeme všechno. A pak ještě o té 

druhé variantě, kdyby Adamec zůstal, potom kdo by měl být prezidentem místo Husáka, tak 

to jsme úplně přesně nerozhodovali. 

   Jiří Křižan: Já doplním ještě: Tady padlo jméno Jiří Hanzelka. A pak tu padlo ne přímo 

jméno, ale takový návrh – ten myslím byl od pana Škody –, že je možné uvažovat taky o typu 

člověka obecně uznávaného, který má všeobecnou úctu, jako například profesor Švejcar nebo 

akademik Katětov. To jsou asi všechna jména, která se objevila. 

   Ján Budaj: A zo slovenskej strany nejaké mená okrem tých, ktoré sme spomenuli, Vás – 

   Petr Miller: Žádná další nepadla. 

   Radim Palouš: Padl. Ján Čarnogurský na předsedu – (Několik přítomných hovoří najednou.) 

   Vladimír Hanzel: Na předsedu, na předsedu. 

   Jiří Křižan: Na prezidenta jsme čekali na vás a vzpomínali jsme pouze osobu Alexandra 

Dubčeka. 



 

Michael Kocáb doporučil v rozsáhlejším diskusním příspěvku, aby se společeným kandidátem 

OF a VPN na úřad prezidenta republiky stal Václav Havel. Přítomní zástupci KV VPN 

vyjádřili tomuto návrhu svou podporu. 


